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R a s t e m o •  •

Montaža elektrolizne peči hitro napreduje Varjenje fleksibilnih tokovodnikov



TALUM pridobil okoljski certifikat ISO 14001
B il je  v ro č  a v g u s to v s k i dan, ko sem  p re je l s p o ro 
č ilo : “ 21 . a vgu s ta  sm o  p r id o b il i c e rt if ik a t ISO 
14001 za S is te m  ravnan ja  z o k o lje m ” .

N ič  kaj p re s e n e tljiv a  nov ica , sa j sem  vede l, da so  
p r ip o m b e  iz c e r t if ik a c ijs k e  p re s o je  b ile  b o lj 
“ k o z m e tič n i” p o p ra vk i, ko t se je  iz raz il v o d iln i 
p re so je va le c  iz p re so je va lske  f irm e  BW Q I, ko t 
resne p o m a n jk lj iv o s t i.  Pa k lju b  tem u  ra zve se ljiva  
n o v ica  p re d vse m  za t is te , k i sm o  n ep o s re dn o  
s o d e lo v a li p ri s n o v a n ju  in iz g ra d n ji s is te m a , to re j 
za d r. H o m ša ka  ko t n o s ilc a  p ro jek ta , za sode lavke  
iz O dde lka  za kakovos t, ki so  p r ip ra v lja le  d o k u 
m e n ta c ijo  in  u sk la je va le  a k tiv n o s ti p ri u va jan ju  
s is te m a  in  tu d i za vse osta le , k i so a k tiv n o  so d e 
lo v a li p ri izde lav i izvedbene  d o k u m e n ta c ije  in 
izva ja n ju  s is te m a  p ri vsa kda n jem  d e lu . V sekako r 
je  p r id o b ite v  c e rtif ik a ta  za p o d ro č je  R avnan ja  z 
o k o lje m  v e lik  uspeh  tu d i zato , ker je  b il s is te m  
zg ra jen  in vzp o s ta v lje n  brez tu je  p o m o č i in sve to 
va lcev , to re j z la s tn im  znan jem , p re dvse m  pa za 
naše T A L U M -o v e  potrebe.

P r id o b ite v  c e rtif ik a ta  ISO 14001 p re d s ta v lja  zak
lju č e k  p o lle tn e g a  p re ve rja n ja  s tru k tu re  in d e lo va 
n ja  s is te m a , te r z a g o ta v lja , da  p o d je t je  s 
S is te m o m  ravn an ja  z o k o lje m  v  c e lo ti iz p o ln ju je  
zahteve o k o lje v a rs tv e n e  za konoda je . To je  to re j 
o s n o v n i ko ra k  -  v zp o s ta v ite v  s is te m a , ki pa se z 
razvo jem  in  s is te m s k im  p r is to p o m  s ta ln ih  iz b o lj
šav d o p o ln ju je  in iz b o ljš u je , s čem er se tu d i v p liv  
p o d je tja  na o k o lje  v e n o m e r zm a n jšu je .

M o tiv o v , zakaj sm o  se za c e r t if ic ira n je  o d lo č il i  je  
več. Eden od p o m e m b n e jš ih  je  d e js tvo , da je  d o l
g o ro č n o s t ra zvo ja  in  k o n k u re n č n o s t p o d je t ja  
o d v is n a  tu d i od s p o s o b n o s ti iz p o ln je v a n ja  vse 
s tro ž jih  zahtev d ružbe , ka ko r tu d i trg a  na katerem  
se p o ja v lja m o . S lo ves  T A L U M -a  ko t p o d je tja  z 
“ u m a zan o ” te h n o lo g ijo  in  naša p re p r ič a n o s t, da 
takšne  trd itv e  ne d rž ijo , je  b il d od a ten  raz log , da s 
tu j im i p re s o je v a lc i dokažem o  našo o k o lje v a rs tv e 
no na ravn a no s t. Z zn iževan jem  porabe  ene rg e n 
tov , s u ro v in  in  n a sp lo h  vseh  n a ra vn ih  v iro v , ko t 
enega  izm e d  p o m e m b n ih  d e ja v n ik o v  v p liv o v  
d e lo v a n ja  p o d je tja  na o k o lje , b o m o  tu d i neka j p r i
h ra n ili.  Ne nazadn je  sm o  v z p o s ta v ili S is te m  rav
nan ja  z o k o lje m  tu d i zato, da bo naše de lo  v  p o d 
je tju  p r ije tn e jš e  in  da b o m o  na ta n ač in  z m a n jša li 
s le d i našega  d e lo v a n ja  v  narav i.

Nekaj d n i p o  p r id o b itv i o k o ljs k e g a  c e rtif ik a ta  se 
m i je  p r ip e t il z a n im iv  d og o de k :
Na p o ti v  liv a rn o  sem  opaz il so de la vca , ki je  
zm ečka l in  na t la  v rg e l kos p a p ir ja . Ko sem  ga 
v p ra š a l,  zaka j je  to  n a re d il,  je  o d g o v o r i l:

“ O p ro s tite , to  ni b ilo  nam erno , to  sem  nared il 
a v to m a ts k o ” .

V e rja m em , da to  ni n a re d il na lašč. V e rja m em  tu d i, 
de n i e d in i, ki ga je  kdo  z a lo til p ri s lič n e m  p o če 
tju . M o rd a  se je  kdo z a lo til tu d i sam . Taka p oče tja  
kažejo  na to , da bo m a rs ik d o  m o ra l sp re m e n iti 
tu d i svo je  navade. N e d vom n o  to  ne bo lahko , za 
nekatere m o rd a  ce lo  n e iz v e d ljiv o . Za take bo ta kš 
no p o če tje  lahko  tu d i usod n o .

V seka ko r za ve č in o  z a p o s le n ih  ve lja , da jim  ni tu ja  
sk rb  za o k o lje  v T A L U M -u , k i p o s ta ja  iz leta v leto 
vse b o lj u re jeno  in p rije tn e jš e .

Č lan  Uprave: 
Bo jan  Ž igm an
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C ertifikat sistema ravnanja z  okoljem
prejme

TALUM d.d.
KIDRIČEVO, SLOVENIJA

Bureau V eritas Q u ality  International (B V Q I)  
potrjuje, da je  bila opravljena presoja sistema 

ravnanja z  okoljem p r i navedeni organizaciji in  
da je  uvedeni sistem skladen z  

Zahtevami okoljskega standarda:

--------------- - OKOLJSKI STANDARD---------------

IS O  14001:1996
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Prvotni datum  odobritve: 21. AVGUST, 2001

Pod pogojem, da organizacija neprekinjeno zagotavlja zadovoljivo upravljanje sistem a ravnanja z  
okoljem, je  veljavnost tega C ertifikata do:

Datum izdaje: 28. A V G U S T , 2001
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D a mi  na g r a d b i š č u
Ko gospe Andreja in Slavica zamenjata salonarje za čevlje s kapico, skorajda ne prepoznamo več direktoric iz Lego A in Stanai uma, ampak le dosledni in uspešni nadzornici, ki popol
noma obvladata svoj posel na gradbišču. Prve izkušnje sta si nabirali pred leti, ko smo gradili elektrolizo C in se očitno izkazali, saj so ju  povabili tudi k nadaljevanju.
S kakšnimi občutki sta sprejeli ponujeno delo, kako usklajujeta obveznosti s svojim rednim delom, kako se znajdeta v “moškem svetu” na gradbišču, kje odložita bremena službe, kaj 
delata v prostem času, poiščite v naslednjih vrsticah. Predstavljamo vam dami z gradbišča.

Slavica Mlakar

Gradbišča so izziv?

Andreja Srečkovič:: “V se ka ko r so 
g ra db išča  zame izziv, venda r s to 
ra z liko , da m o je g a  šefa p r iv la č ijo  
ve lika , jaz pa sem  b o lj dom ača v 
m a n jš ih , kar izha ja  iz m o jega  o sno v 
nega dela, ki ga v o d im  v Lego -  A. 
S p o m in i na p rvo  m o d e rn iza c ijo  so 
vsekako r še vedno  p r is o tn i, čas med 
obem a, pa je ze lo  h itro  m in il in ob 
tem  se kar zg ro z im  ob m is li,  a li sem 
res že to lik o  s tare jša.
Leta 1986 , ko se je  p riče la  p rva  faza 
M P P A I, sem  b ila  v takra tnem  TGA še 
“ f r iš n a ” , v tis tem  času sem  de la la  v 
k o n s tru k c iji in b ila  v k lju če n a  v  p ro 
je k t ko t nadzorn ica .
Ko je  lan i, nekega d op o ldn e va , p riše l 
k m en i b ivš i in se d a n ji šef, p ri čem er 
se ne sm e poza b iti, da se ga besedni 
“ l iš p ” iz t is t ih  časov še kar d rž i, ter 
o b o ta v ljiv o  zače l, da je  p r iš e l na 
og lede, p r ip ra v lja t teren, d a . . . ,  ’ Pa,

Andreja Srečkovič

kaj o v in ka rim , a li boš prevzela  nad
zo r na A nodah  ? ’
Po vse j ve rje tn o s ti, sem  ob tem  o d p r
la usta, v g lav i m i je  tako j re k lo  DA, 
čeprav  je izg o vo rje n i DA, s le d il šele 
čez nekaj časa.
B ila  sem  počaščena, da sem  p ova b 
ljena  k rasti tu d i tega p ro je k ta .”

Slavica Mlakar: “ N isem  s i zna la  p re d 
s ta v lja ti, kako bom  ob svo je m  delu  
zm o g la  še to, saj sem  se zavedala, da 
e le k tro liz a  zahteva o g ro m n o  časa. 
Toda  b il je  izziv in zelo me je  m ika lo  
b iti pon o vno  po leg ..
To, kar de lam  v S tana lum u  je  le 
vzd rže van je  o b je k to v , p o p ra v lja n je  
napak in o b n a v lja n je  d o tra ja n eg a . 
N o vo g ra d n je  pa so  us tva rjan je  nove
ga, ka r p ritegne  č loveka. Vedno  sem 
rada de la la  na g ra d b išč ih , zato sem 
se k lju b  neka terim  p o m is le k o m  o d lo 
č ila  za. P rije tn o  se je  b ilo  p r id ru ž it i 
s ta ri e k ip i n a d z o rn ik o v .”

Sodelovanje, usklajevanje, prilagaja
nje. .. ?

Andreja Srečkovič: “ Po te j spon tan i 
p o z itiv n i re a kc iji, pa so  se začela 
p o ra ja ti v p ra š a n ja , kako u s k la d it i 
nadzor in Lego -  A in seveda tud i 
d ru ž in o . V e n d a r b o lj,  ko t sem  si 
zas tav lja la  nega tivna  vp rašan ja , b o lj 
so  s i l i l i  na p lan  p o z itivn i o d g o vo ri in 
tako  je  os ta lo  p ri DA.
G lede na to , da se je  p ro je k t izg radn je  
p o d a ljš ka  tova rn e  A nod  p o n o v il,  je 
b ilo  de lo  seveda lažje, kar pa ne 
pom en i, da ga ne sp re m lja š  s p o lno  
o d g o v o rn o s tjo .
F iz ičn i začetek del je  b il 2 3 .0 1 .'0 1 , to  
se pravi v z im ske m  času in takra t sm o 
se kar zg ro z ili ob  m is li,  a li bo vrem e 
naš zaveznik in bom o p ro je k t lahko 
izved li v pog o db e ne m  roku.
K lju b  vm e sn im  sp rem em bam  p ro je k 
ta, za m u jan ju  p ri dobav i je k la  in a lu 
m in ija s te  p lo č e v in e  za p o k r iv a n je

ob jekta , sm o ob d ob ri o rg an iza c iji 
g ra db išča  in izva ja lca  del, G radis 
G radn je  P tuj, s s v o jim i p od izva ja lc i, 
“ d o v o li l i” šam ote rjem  vs top  v ko rito  
peči že 2 1 .0 5 .'0 1 , k izde lav i iz o la c ij
skega betona in nato k začetku o bz i- 
dave peči, 0 4 .0 6 .'0 1 , ko t je  b ilo  p la 
n irano .
Po m ontaži prvega AB stebra, ki je 
b ila  m arca na g ra d b išču  je  gospod  
M ikša  s la vn os tn o  rekel: “ Ko bo de lo  
končano, se bo tu v rte l v o l! ”
Sedaj, ko je  de lo  zak lju čeno , u de le 
ženci p ro jek ta  z m e ša n im i obču tk i 
čakam o, a li se bo v rte l “ p ra v i” , a li 
“ž rtv e n i” vo l.
U sk la jevanje  med nadzorom  in vo de 
njem  Lego -  A je po teka lo  tako, da 
sem  pač poda ljševa la  svo j de lavn ik , 
saj je pop o lno m a  jasno , da nekatere 
s tvari s ice r lahko nared iš  ju tr i,  če jih  
že n is i danes, p o ju tr iš n je m  pa je 
lahko že prepozno.
V teh d iv jih  m esecih  sta m i p r is to p ila  
na pom oč tud i D anica in Franc, saj 
sta včas ih  op rav ila  tud i kaj nam esto 
mene.

' D odatno sm o se v Lego -  A, v m ese
cu ju n iju , začeli p r ip ra v lja t i na nam 
zaupano de lo  obzidave e le k tro lizn ih  
peči v  ob jek tu  HC2, kar pa tud i ni 
m ačji kašelj.
Sedaj, ko so p rip rave  končane in se je 
p riče la  fiz ičn a  izvedba, pa sta g lavna  
akterja  g radb išča  Franc in V lado , s 
ce lo tno  ek ipo , ki se kaže kot o d g o v o r
na in zaupanja  vredna. “

Slavica Mlakar: “ D e lo  s i razde lim  
glede na potrebe po p re g led ih  na 
e le k tro liz i, o b iča jn o  pa z ju tra j p o s to 
rim  vse po trebno  v  p isa rn i, nato pa 
grem  na g radb išča  po s tan ovan jsk ih  
h išah in v  Ta lum u. P ogos to  m i zm a n j
ka časa, zato p o d a ljša m  d e lavn ik  še v 
pop o lda n sk i čas in tu d j na sobote.



K oo rd inac ija  med nam i je zelo dobra 
in izkušn je, ki sm o jih  skupaj nab ira li 
p ri g radn ji e lektro lize  C zdaj s p ridom  
ko ris tim o . Tudi z zunan jim i izva ja lc i 
sode lu jem o  dobro . Na začetku gradnje  
so b ili izva ja lc i seznanjeni s p osebn i
m i zahtevam i p ri g radn ji in nadzoru 
kva lite te  izvedenih  del, zato so jih  take 
s p re je li in ni b ilo  v e č jih  težav. 
N eko liko  m ogoče na začetku, dok le r 
še n iso  b ili vpe ljan i v zahtevan način 
dela. Največ časa sem po rab ila  za pre
glede va rjen ja  arm ature tem eljev, s te 
brov, ko v insk ih  s ide rn ih  p lošč, ki n iso  
sm ele im eti s tika  z arm aturo, so za 
p ritrd ite v  kov inske  kons trukc ije  hale 
in d rugo . Ti p reg led i so ev iden tiran i 
na posebn ih  obrazcih  za vsak e lem ent 
posebej. Is točasno z izvedbo zem e lj
sk ih  del je potrebno  vg ra d iti podze
mne inš ta lac ije , ozem ljitve , p rip ra v iti 
cevi za vg ra dn jo  pozne jš ih  inš ta lac ij. 
Res pa je, da zdaj, ko se e lektro liza  C2 
konču je , se g rad i še s p re m lja jo če  
objekte, ki so prav tako zahtevni in 
o d g o v o rn o s t ni n ič  m an jša . 
S p rem lja jo č i ob jek ti so: tra to  posta ja  
ob jekt suho  č iščen je  p lin ov , puhala, 
ured itev o ko lja , nova peč v liva rn i, ki 
se dela pod na jtež jim i p o g o ji, oz. 
nevarn im i p o g o ji, zaradi g lo b in e  in 
b liž ine  obsto ječe  peči S5. Tukaj je 
potrebno  pa še največ usk la jevan ja  na 
licu  m esta in sp re m lja n ja  poteka dela. 
Roki so vedno kratk i, vedno se vse 
m u d i.”

Gradbišče, k i ga kmalu na bo več?

Andreja Srečkovič: “ M o šk i svet 
g radb išča  v sam em  pos lovnem  delu 
m i ni ob rem en ju jo č , saj se v b is tvu  
že od sredn je  šo le  g ib lje m  v 'm o š k i 
s re d in i. V nepos lovnem  delu pa, vsa j 
zame ni p rije tno , saj p ra v ilo , da žen
ske nared im o  d ružbo  p rije tno , ve lja , 
res pa je tud i to , da jo  ena pokvari. 
V čas ih , p ri de lu , p ride  seveda tud i 
do hud ih , m orda  ce lo  ž a ljiv ih  besed, 
vendar sp re jem am  to  ko t del posla. 
Ko do ko n flik ta  p ride , ga je po trebno  
reš iti, pog leda ti re sn ic i v oč i, čeprav 
so le te p rip rte  in de la ti naprej ko rek
tno , brez zamer. Res pa je, da neka
te ri lju d je  tega ne zm ore jo  in tak i so, 
vsaj zame, v redn i p o m ilo v a n ja .”

Slavica Mlakar: “Seveda bom  p og re 
šala g radb išče . Delo  je  s ice r p s ih ič 
no o b rem en ju joče , saj ve liko k ra t še 
dom a razm iš ljam  o n jem , da ne bi 
česa p o za b ila  a li sp re g le d a la . 
U go tav ljam  pa , da ga fiz ičn o  še 
vedno  zm orem  brez težav. Na s tebre  
sem  se povzpe la  tu d i ve čk ra t na 
dan, če je  b ilo  p o tre b n o , z v iš in o  
n im a m  p ro b le m o v . D o s le j se m i ni 
z g o d ilo  še n ič  n e p rije tn e g a ; n isem  
z d rs n ila , se sp o ta k n ila , ne s to p ila  na 
ž e b e l j . . . ”
P r ija te lj iz s k u p in e  n a d zo rn ikov , ki 
ga ni več m ed n am i, je  vedno  sve to 

va l: po g ra d b išču  hod i z o d p rt im i 
o čm i.

Kam, ko se nakopičijo skrbi?

Andreja Srečkovič: “ Brem ena službe 
še vedno  n os im  s sebo j dom ov. S icer 
se izog ibam , da bi z n jim i ob rem en je 
va la  svo je  dom ače, vendar m i to 
vedno ne uspe. Posebej m i je hudo, 
ko me na m o jo  s labo  v o ljo  ali “ pov
z d ig n je n ” g las, opozo rita  o troka. 
K akšn ih  p o s e b n ih  s p ro s titv e n ih  
m etod in h o b ije v  n im am , im am  pa 
rada naravo, posebno  gozdove, v 
z g o d n ji p o m la d i,  ko skoz i nežno 
barvo  lis tja  za s lu tiš  nova p rebu jen ja  
in se vese liš  p r ih a ja jo č ih  dn i, tednov, 
m e s e c e v ,.. .”

Slavica Mlakar: “V e liko  se g ib lje m , 
delam  in k o lik o r se da sk rb im  tu d i za 
sebe. T e lovad im , voz im  sobno  ko lo , 
rada h od im  v h ribe , ude ležu jem  se 
naših  pohodov , saj me narava zelo 
pom irja .
Rada im am  rože, u re jeno  o ko lje  in 
vrt, s ka te rim  se včas ih  tud i p ohva 
lim . “

Vera Peklar



Dan za zdravje

Bilo je veselo
Bo dež, ga ne bo, smo se spraševali tiste 
dni pred dnevom zdravja. Napoved je bila 
slaba; pa še zmotili se niso.
Sivo, hladno in predvsem mokro jutro. 
Zdelo se je, da bo nebo izlilo vso zapozne
lo mokroto, ki smo jo  tako željno pričako
vali v preteklih dneh.
Bo postal dež nas zaščitni znak, saj se 
ponuja vsako leto? Bi k srčku na naš slo
gan pridali kapljico dežja? Druženje se nas 
je res tako srčno dotaknilo, da nas še tako 
močan dež ne moti. Pač, mene. Kako naj 
fotografiram, ko se pred menoj sprehajajo 
sami dežniki in vem, da so pod njim i 
nasmejani obrazi. Zato bravo vsem, ki so 
b ili na prizorišču, bravo Vitalu, ki je pri
pravil kopališče in nato še dvorano, kjer 
smo preživeli prijetno popoldne in bravo 
organizatorjem .
Pohod, plavanje in tenis so nas prijetno 
utrudili, da smo zadovoljni posedli v dvo
rano in si postregli z odlično hrano in 
izbrali med mavrično paleto pijač. Kljub 
modrini neba smo ostali v zavetju dvorane. 
Na suhem in gladkem parketu so stekle

vaje za razgibavanje, ki jih  je vodil simpa
tični animator, glasba pa je privabila nav
dušene plesalce.
Leto je tako hitro okoli, da kar zdaj zapi
šem, zopet se dobimo prvi vikend v 
septembru.

Vera Peklar

ZDRAV
O
O TALUM

Aktivnosti za zdravje

Elektrolizerji pod Triglavom
“Akcijo  zdravo Talum smo v hali B organizirali tudi po svoje, saj smo že tretje leto 
zapored osvajali vrh Triglava, a nam je letos zaradi vremenskih razmer žal uspelo priti 
le do Kredarice.
V soboto, 15. septembra smo se ob pol petih zjutraj z avtobusom odpelja li proti 
Gorenjski. V skupin i nas je b ilo  štirinajst. Prvo zavetje pred dežjem smo iskali že v 
Aljaževem domu, od koder smo se kljub dežju ob deveti uri odpravili proti Kredarici.

Pri prib ližno  1500 m nadmorske višine nam je začel pot oteževati tudi sneg, ki ga je 
b ilo  proti vrhu vedno več. Tominškova pot velja za eno težjih poti, če pa k temu doda
mo še sneg, si lahko zamislite, da nam “občasnim ” planincem (polovica jih  je bila 
prvič) ni b ilo  lahko.

Vsi napori so b ili ob prihodu v Kočo na Kredarici v hipu pozabljeni. Z osta lim i obisko
valci koče smo preživeli čudovit popoldan.

Zaradi napovedi slabega vremena smo se odpravili čez Krmo proti Kovinarskemu 
domu, kjer nas je čakal avtobus in se odpelja li proti domu.
Vsi skupaj se zahvaljujemo Stanku Bedeniku in njegovi ženi M ajdi, da sta nas varno 
pripelja la na Kredarico in domov. Grega pa je b il “ itak” pohvaljen.”

Tako pravi skupina enajstih iz druge izmene elektrolize B in naj pristavim, da je Grega 
Gregor Kovačič, ki se je na zasneženi poti kot prvi v koloni izkazal za odličnega iskal
ca markacij. O doživetjih, ki so b ila kljub slabemu vremenu enkratna, mi razlaga pobu
dnik pohodov na Trig lav Davorin Lubej: “ Vreme nam res ni b ilo  naklonjeno in še vodič 
nam je odpovedal, zato smo se morali v zadnjem trenutku organizirati malo drugače.

Sedem sodelavcev je b ilo prvič na taki poti in tudi večina ostalih nas nima izkušenj z 
zahtevnimi sponi, ampak je šlo. Ko enkrat poskusiš, te pritegne, in če se odločiš, niti 
sneg ni ovira. Ni nam uspelo doseči vrha, ampak po u trud ljiv i poti, megli in s ivih obla
kih smo b ili kar naenkrat deležni jasnine in čudovitega pogleda na vrh T rig la va . To je 
b ilo več kot p lačilo  za trud. Imeli smo se lepo, praznovali celo rojstni dan enega od 
sodelavcev, spoznali nove ljud i in drobna doživetja bodo še dolgo časa tema naših 
pogovorov.”
Tudi vodja izmene Andrej Rožman je bil navdušen: “Ne vem opisati občutkov. Za tis 
tega, ki hodi rad v naravo, so to neponovljiva doživetja. Zanimivo, kako drugačni smo 
tam zgoraj. Bolj odprti drug do drugega, srečujemo tudi tujce in se pogovarjamo. Ne 
samo o p laninskih informacijah, m imogrede steče beseda tudi o čisto osebnih stva
reh. Enkratno je .”

Vera Peklar



DE Vzdrževanje

V korak s časom
Varno in okolju prijazno, so besede, k ijih  slišimo vedno pogosteje in jih  bomo še, dokler bomo povsod, predvsem pa v proizvodnih enotah, iskali nove in nove rešitve za varno delo 
in dokler bo vodstvo sledilo zapisanim ciljem in zagotavljalo tudi materialna in finančna sredstva za izvajanje politike kakovosti, ravnanja z okoljem ter varnosti in zdravja pri delu.

Novi napravi za delo na višini

Prav te dni so v delovni enoti vzdrževanje preizkušali dve 
novi dvižni napravi, ki izpolnjujeta vse pogoje, da jima 
lahko rečemo sodobni, varni in okolju prijazni.
Zaposleni so jih  sprejeli z velikim  zadovoljstvom in se 
takoj vk ljuč ili v usposabljanje. Zanimanje je bilo tako veli
ko, da so v prvi skupini usposobili 26 delavcev, ki so 
opravili tudi izpite (na republiškem nivoju) za rokovanje z 
novim strojem, med njim i tudi vodja skupine vzdrževanja 
anod Bogdan Lukman, ki ni mogel skriti zadovoljstva, da 
sta dvižni napravi po nekaj letih čakanja prav v rokah 
sodelavcev. 0  novi pridobitvi je povedal naslednje:
“S tema dvižnima napravama je vzdrževanje pridobilo žeto 
veliko. M obilnost in ažurnost sta bistveno hitrejša kot 
pred tem, ko smo morali postavljati odre za popravila na 
višini. Istočasno pa je s tema napravama poskrbljeno za 
varnost delavcev pri delih na višini in težko dostopnih 
mestih. Novi napravi imata pridobljen standard CE, torej 
evropski standard, in ustrezata vsem predpisom za delo. 
Višina dosega v polno iztegnjeni roki je 16 metrov, maksi
malni doseg vstran od naprave pa 8 metrov. Upravljanje 
stroja je možno iz košare ali s tal, prav tako je možna vož
nja v vseh položajih, tudi iz košare v iztegnjeni roki. 
Naprava ima dva pogona: dizelskega za daljše premike in 
delo v nezaprtih prostorih ter baterijskega, ki je uporaben 
v zaprtih prostorih, kjer je nevarnost nastajanja plina in

hrupa, kar pomeni, da gremo v korak s časom, saj se prav 
zdaj trudimo pridobiti standard OHSAS, ki pravi, da je 
potrebno poskrbeti za varno delo in zdravje ljudi. Ta koš
ara je varna za delo na višini in prijazna tudi za okolje, saj 
jo lahko uporabljamo s tako imenovanim čistim  pogo
nom.
Druga naprava nam služi za doseganje višin do 12 met
rov. Namenjena je predvsem za dosego vertikalnih polo
žajev, njena prednost oz. posebnost pa je, da jo je možno 
pripeljati tudi skozi navadna hišna vrata (širine 80 x v iš i
ne 2m), lahko jo naložimo na kamion ali kamionet. Za 
upravljanje z njo je dovolj eden delavec. Tudi to je pozi
tivna pridobitev, saj pomeni zastoj v proizvodnji dragoce
no izgubo časa.”
Napravo že pridno uporabljajo. Po besedah Bogdana 
Lukmana bi želeli usposobiti še drugo skupino vzdrževal- 
nikov, ki jih  je okoli 30, in ko bo še ta opravila republiški 
izpit za delo z novo napravo, bosta zasedeni v polni meri. 
“Zalogaj tudi finančno ni bil majhen, zato smo toliko bolj 
zadovoljni, lahko rečem t u d i , da smo hvaležni vodstvu, 
ker so nam prisluhnili in lahko odslej opravljamo delo s 
tako varnima strojema.”

Vera Peklar

Sodelovanje Tenis

Srečanje z učitelji 
osnovnih šol
Učencem v osnovni šo li ni dovo lj le 
govoriti o in dus triji in zapletenih proce
sih, ki se dogajajo v p ro izvodn ji, ve liko  
lažje dojem ajo, če to v id ijo . Bodisi v 
okv iru  n a ravos lovn ih  dni a li kateri 
drugi ob lik i spoznavanja, ki ga p rip ra 
v ijo  šole v svo jih  program ih. Delovne 
organizacije  pa so tiste, ki odpre jo  
svoja vrata, ali ne. Talum  jih  vsekakor, 
zato smo povab ili ravnatelje in n jihove 
sodelavce z oko lišk ih  šol. Po kratki 
predstavitv i in ogledu pro izvodnje  so 
na sestanku, kjer je b ila  prisotna tud i 
č lanica uprave, g ovo rili tud i o nekaterih 
konkretn ih oblikah sodelovanja. Vera Peklar

Talumov turnir dvojic
V deževnem jutru, v soboto 9. septembra 
2001, smo se najzvestejši privrženci 
tenisa zbrali na igriščih Teniškega centra
V  Kidričevem. Vsakoletni tradicionaln i 
tu rn ir dvojic družbe Talum in hčerinskih 
podjetij je bil tokrat že šesti po vrsti. 
Oblaki so kmalu izg in ili, posija lo je celo 
sonce. Izžrebali smo prve skupine in 
pričeli z igranjem. V sproščenem razpo
loženju, za kar je kot zmeraj poskrbel Ivo, 
smo finalno igro končali do zgodnjega 
popoldneva.
Še razglasitev rezultatov in na vrsti je bil 
golaž. Vsem, ki se turn irja  tokrat niste 
udeležili je lahko žal, če ne za drugim , za 
od ličn im  V ita lovim  golažem. -

Finalni rezultati: Korošec, Hazabent : 
Krnjič, Bogdan - 6 : 4  ; 6:1



Govori tudi naše telo
Kaj je odlika dobrega govorca? Kakšne lastnosti pripisujemo prepričljivemu retoriku? Brez velikega pomišljanja bomo odgovorili, da mora imeti 
lep glas, dar govora, bogat besedni zaklad in odgovor na vsako vprašanje; skratka -  to je človek, ki zna spretno sukati jezik. Vse to je res, 
moramo pa se zavedati tudi dejstva: poslušalci nas kot govornika ne samo poslušajo, ampak nas tudi gledajo. Kot govorec moramo svoje 
občinstvo prepričati in navdušiti ne samo z besedami, ampak tudi z govorico telesa. Na ta način bomo povečali pozornost pri publiki in dali 
dodatni pomen tistemu, kar smo povedali. Žal pa se lahko pojavijo tudi neskladja. Če bomo namreč koga na vso moč hvalili, pri tem pa imeli 
prekrižane roke, povešeno glavo in bomo govorili ‘‘skozi zobe”, našim besedam ne bo verjel. Prav tako ne bomo uspešni, če bomo z mrkim 
pogledom in stisnjenimi obrvmi nekomu povedali, da ga imamo neizmerno radi. Besedna in nebesedna komunikacija se morata torej nujno 
dopolnjevati, kajti le tako bomo poželi uspeh pri poslušalcih ali sogovorniku.
Za skladnost naše govorice telesa in naših besed, moramo uskladiti tri najpomembnejše dejavnike: mimiko obraza, gibe rok in držo telesa. S 
pomočjo konkretnih primerov si poglejmo, kaj moramo pri teh treh prvinah upoštevati in čemu se moramo izogibati.

Mimika obraza

Matevž, delovodja občasno vodi delovne sestanke z 
delavci. Na sestankih sedi za mizo, glavo večinoma skla
nja na prsi, zmedeno brska med papirji, bere tisto, kar 
ima napisano, vsake to liko  časa pa odsotno pogleda k 
delavcem. Delavcem takšen način vodenja sestankov ni 
ravno všeč: hitro se začnejo dolgočasiti, se nem irno pre
sedajo na svo jih  stolih, namesto zbranega poslušanja pa 
raje medsebojno klepetajo. Matevža n jihovo početje 
moti, vendar nima pravega načina, kako bi jih  “d isc ip li
n ira l” . Edino, kar naredi, je to, da občasno dvigne glavo 
močno nazaj, s pogledom strogo ošvrkne delavce, nato 
pa bere dalje. Takšno vodenje se ponavlja na vsakem 
sestanku in pri delavcih zbuja odpor: začeli so sovražiti 
delovne sestanke.
Matevž uporablja pri glavi dva položaja, ki bi se jih  
moral nujno izogibati (tudi mi, kadar bomo govorili); če 
nam bo glava lezla k prsim, bomo pred poslušalci razkri
vali negotovost, nemoč in nebogljenost. Kadar pa jo 
potisnemo preveč nazaj, bomo nehote izražali vzviše
nost, oholost in p revzetnost.. . .  Oba položaja bosta zbu
jala nenaklonjenost, zato je treba glavo držati vzravnano, 
ramena pa potisnjena nazaj. S tem se bomo odprli, naša 
energija bo tekla k poslušalcem oziroma k sogovorniku, 
navezali pa bomo lahko tudi pristen stik z očmi. Pri 
Matevžu tega stika ni, zato si delavci odsotnost njegove
ga pogleda razlagajo različno: izražanje avtoritarnosti, 
negotovost glede vsebine, strah, t re m a .. . ,  kar še doda
tno pripom ore k njegovemu slabemu nastopu. Da ne bi 
tud i nas doletela podobna sumničenja, upoštevajmo 
naslednje: kadar govorim o posamezniku ali manjši sku
pin i ljud i, si izberimo in glejmo točko med sogovorniko
vim i očmi. Temu rečemo poslovni pogled. Vendar pazi
mo: v to točko oziroma oči g le jm o nepremično največ 3 
do 4 sekunde, drugače bo sogovornik dobil občutek, da 
ga provociram o. . Kadar pa govorim o večjemu številu 
ljud i, pa uporablja jm o družabni pogled -  gle jm o triko tnik 
med očmi in usti oziroma cel obraz. Z družabnim pogle
dom se g ibajm o levo in desno med poslušalci in pazi
mo, da ljud i ne samo gledamo, ampak da jih  tud i v id i
mo. Nikar si ne izberimo skrajne točke na koncu sobe 
oziroma prostora ali pa samo nekaj oseb, ki jih  gledamo 
ves čas. Vsak poslušalec, tud i če jih  je 400, mora imeti 
občutek, da govorim o njemu, zato moramo ljud i videti, 
ne samo gledati pred seboj. Navezati in ohraniti moramo 
stik  z n jim i.

Drža telesa

Matevž ni edini človek, ki v podjetju vodi delovne sest

anke. To nalogo opravlja tudi Andrej; vendar na povsem 
drugačen način. Ne sedi za mizo, n iti se ne zgublja med 
pap irji in govori samemu sebi, temveč se postavi pred 
delavce, z vzravnano glavo jih  gleda v oči in jim  razla
ga aktualne teme. Držo njegovega telesa v stoječem 
stanju bi lahko opisali kot lepo, trdno, cvetočo vazo. 
Kaj pa to pomeni? Spodnji del telesa predstavlja vazo; 
to pomeni, da je njegova drža od pasu navzdol trdna, 
teža pa je enakomerno porazdeljena na obeh nogah - s 
tem daje Andreju občutek zanesljivosti in p rep rič ljivo 
sti. Od pasu navzgor pa cvetijo  rože; v Andrejevem p ri
meru jih  s im boliz irata  trup in roke. To pomeni, da je 
gorn ji del njegovega telesa g ib ljiv ; rahlo se ziba naprej 
ali nazaj, roki oziroma nadlahtnici sta sproščeno dv ig 
njeni, dlani pa so odprte proti poslušalcem. Toga o b li
ka vaze kaže, da je Andrej prizem ljen in skoncentriran 
na temo, ki jo  razlaga, vendar to še ne pom eni, da ves 
čas m irno s to ji. Z občasnim  prostorskim  premikom 
pokaže spremembo vsebine (z gibom , korakom naprej 
a li nazaj pove, da je prešel k novi m is li - morda od 
uvoda k je d ru ...) ter na ta način dviguje d inam iko svo
jega nastopa.
Če bi b ili radi pri naših nastopih tako uspešni kot 
A ndre j, upošteva jm o to re j fo rm o  cvetoče vaze. 
Predvsem pazimo, da bo naše gibanje naravno in v 
skladu z vsebino. Če se bom o pri svojem nastopu od lo 
č ili za m irno  držo, upoštevajm o staro igra lsko pravilo: 
eno nogo držim o pred drugo 
-  bo lepše, kot če se bomo postavili v strogo vojaško 

držo. In še najpomembnejše opozorilo : ne imejm o 
prekrižanih nog, saj s tem pokažemo, da nam je nero
dno oziroma neprijetno.

Gibi rok

Peter je prišel zjutraj v službo Židane volje . Kako tudi 
ne: p re jšnji dan je dob il nov avto, b il je navdušen nad 
to p ridob itv ijo , zato je svo jim  sodelavcem pripovedo
val, kaj vse zmore njegov avto in kakšen užitek mu nudi 
vožnja z n jim . Svoje navdušenje ni izražal samo z ener
g ičn im  govorjenjem , ampak si je pri tem ob ilno  poma
gal s svo jim i rokami. Obe roki je dvigoval v v iš ino  prsi, 
jih  razširjal, svoje dlani pa je razpiral proti n jim , kot bi 
jim  hotel reči: “ Poglejte, tukaj je. A li ni lep moj novi 
avto” . Uporabil je sproščen ramenski gib, s katerim je 
odprl svojo notranjo energijo  in jo  preko ramen pre lil 
na poslušalce.
Jutro se je za Petra začelo z dobro vo ljo , vendar pa tis ti 
dan ni teklo vse kot namazano. Čez dve uri je prišel 
eden n jegovih podrejenih in mu povedal, da je pozabil 
p rip raviti pogodbo za pomembno stranko. Petra je nje

gova pozabljivost razjezila, začel je oštevati podrejene
ga in mahati z rokami. Uporabljal je sunkovite kom olč
ne gibe, ki so izražali njegovo napetost, z rokami je to l
kel po mizi, mu žugal s prstom ter ga tako opom in ja l na 
njegove neizpolnjene obveznosti. Ko je sedel za mizo, 
je svojo avtoriteto nad podrejenim  izražal tako, da je 
držal prste v zvonu (imel je sklenjene konice prstov in 
razširjene ter usmerjene v podrejenega). S tem mu je 
hotel v s iliti svoje mnenje in mu je pokazati, da je on 
tis ti, ki ima moč.
Petrovih težav zaradi nepripravljene pogodbe pa tis ti 
dan še ni hotelo biti konec. Ko ga je srečal njegov šef, 
je tudi njega zanimalo ali je pogodba pripravljena. 
Peter ga ni hotel razočarati in tvegati njegovo jezo, zato 
mu je zamolčal dejansko stanje in mu natrosil nekaj 
suhoparnih izgovorov. Gibi njegovih rok so b ili pri tem 
precej nevidni. Uporabljal je drobne zapestne gibe, ki 
so b ili v ideti nekako tako, kot bi lom il zapestje, poleg 
tega pa je živčno mencal prste. Občasno je dlan nesel k 
obrazu oziroma ustom, kar je odražalo prikrivanje 
resnice. Vse te kretnje so kazale Petrovo zadrego, ven
dar jih  šef na srečo ni opazil in je po krajših pripom bah 
odšel naprej.
Najbrž je odveč govoriti o tem, da je b ila gestiku lacija  
Petrovih rok pozitivna le v prvi s ituac iji. Edino v tem 
primeru so bile njegove kretnje odprte in so gradile 
most do sogovornika.

Kako torej uporablja ti govorico telesa, da bomo takrat, 
kadar bo treba nekaj povedati, zanim ivi in p reprič ljiv i?  
Sogovornike oziroma poslušalce g le jm o torej v oči (če 
bomo govorili manjši skupini ljud i -  do 7 ali 8 sogo
vornikov); če jih  bo več, jih  g le jm o v obraz. Pomembno 
je, da jih  bomo v ide li, ne jih  samo gledali. Ko bomo 
spregovorili, stojm o. Naša drža telesa pa naj bo taka, 
kot lepa cvetoča vaza, kar pomeni, da sto jm o vzravna
no. Od pasu navzdol je vaza trdna (teža je enakomerno 
porazdeljena na obeh nogah). Od pasu navzgor pa naj 
zacvetijo rože -  uporabim o ramenski g ib (nadlahtnici 
sta sproščeni in ne trdno ob telesu), dlani pa sta odprti 
proti poslušalcem  ali sogovorn ikom . Tako nas bodo 
ljud je ve liko raje poslušali. Naši sestanki pa bodo post
ali bo ljš i, bolj d inam ični in bolj zanim ivi. Torej: ko 
bomo naslednjič spregovorili poslušalcem , naj naše 
telo postane lepa trdna cvetoča vaza, pa bo šlo veliko 
bolje!

Tatjana Zidar Gale 
Boris Gale



Živelo brezdelje
Ponujamo vam nekoliko skrajšani članek iz Dela, ki so ga objavili letos avgusta, v obliki pogovora med Viljemom Gugalom in Tomom 
Hidkinsonom, urednikom londonske revije "Idler’’. Idler pomeni Brezdelnež, a brezdelje že od nekdaj velja za družbeno obsojani pojav, brez
poselnost za črno točko vsake ekonomije. Medtem ko povojna generacija na Zahodu soglaša v tem , da je za boljše življenje za delo treba 
poprijeti še bolj, jim mladi ne sledijo več. Ideje g. Hindkinsona so nastale v drugačnih okoliščinah, v deželi kjer je največja tragedija 
Shakespearjev "Hamlet". Zato jih težko razumemo z našimi očmi, kjer je največja tragedija "ostati brez službe". Te ideje spominjajo na napove
di našega misleca Toneta Hribarja, ki za stoletje, ki je pred nami pravi, da je čas- "orientacije”. Pa vendar, iz tega zapisa si je treba zapom
niti, da je ustvarjalno nedelo boljše od pretiranega dela, da pretirana tekmovalnost vodi v fašisoidnost in, da brezdelje lahko doseže vsakdo.

Z vero, da nas bo tehnologija odrešila dela, je očitno nekaj 
narobe. Kolikokrat so nam napovedovali, da bo ta ali oni 
izum ljudi odrešil celodnevnega dela, a dejstvo je, da se ne 
dela nič manj, kot je nekoč.
Tehnologija nam to res nenehno obljublja, a obljube ne 
drži. Nekaj podobnega so napovedovali že med industrij
sko revolucijo, ko so uvedli tkalske stroje, pa je bilo edino, 
kar smo dobili, velikanske tovarne, v katerih ljudje mno
žično delajo na prav teh strojih. Danes imate podobne 
vrste delavcev, sedečih za telefoni ali računalniki, skratka 
-  zgodba se ponavlja. Tu mora delovati skrivnostni zakon, 
ki ga ne poznam. Marxov zet, Paul Lafarge, je v Franciji 
izdal esej z naslovom “Pravica biti len’’ , kot odgovor na 
tedaj priljub ljeni pamflet “Pravica do dela’’ . V tem delu 
ugotavlja človekovo nagnjenost do mazohizma. Samo 
odprite tovarniška vrata in tisoči se bodo nemudoma 
pognali vanje. Delovna etika je preprosto v naših glavah. 
Zelo težko ji je ubežati, ne da bi se čutil krivega. Vsekakor 
se zdi, da bi se -  če bi za to seveda obstajala kolektivna 
želja -  že zdavnaj lahko ustavili, prekinili celodnevno delo. 
Problem zato očitno ni v tehnologiji, ampak v sistemu.

Če prav razumem, vi zagovarjate prav to -  pravico biti len.
Ne povsem. Idealni brezdelnež je po mojem mnenju 
nekdo, ki sicer dela, in to tisto, kar ga veseli, in ima pri tem 
dovolj časa, da preostanek časa ne dela ničesar. Je morda 
s prijatelji ali z družino. Morda v smislu življenja umetni
ka. Ne gre torej preprosto za lenobo; gre za to, da znate na 
lenobo gledati tudi s pozitivne strani. Gre za iskanje življe
nja kot ga hočete in ga oblikujete po svojem merilu. 
Nedelo je torej ne le bolj normalno, ampak tudi bolj zdra
vo kot pretirano delo.

Je to vaša osebna izkušnja?
To je povezano z mojo vzgojo, saj so me starši učili, da je 
trdo delo dobro, lenarjenje pa slabo. Potem sem se srečal 
z idejami, ki brezdelneža opisuje kot nekoga, ki lahko dela 
, a drugače, ki razmišlja. Tu je veliko razmišljanja, ki dolgo 
ne daje rezultatov, a na koncu je v kratkem času narejene
ga veliko. Začel sem na to gledati kot na nekaj pozitivne
ga, in m islil sem, da bi ta ideja bila všeč tudi drugim. 
Takrat sem bil star petindvajset let, kot vsi drugi sem se 
skušal prebit skozi življenje, a mi to ni pretirano uspevalo. 
Obljubljajo, da boš po končanju univerze dobil delo, ki ga 
boš rad opravljal in ti bo zagotavljalo dovolj dinarja in sti
mulacije, da boš zadovoljen. Prvič ne moreš dobiti dela, in 
če ga, je zelo slabo plačano. Takrat se začneš ozirati po 
drugih virih  zaslužka.

Gre torej bolj za protest zoper vse večje uniformiranje 
dela?
Tu gre za katero koli delo; gre za to, da ubežite pred tem, 
da boste žrtev kapitalistične kulture, ali pa najdete svojo 
nišo v njem. Družba temu seveda nasprotuje in se brani

prevelikega števila mislecev, všeč ji je, če so ljudje rahlo 
mahnjeni na denar in se držijo svojega dela: s tem se kole
sa kapitalizma obračajo naprej. Medtem manjšina na vrhu 
dela malo in zasluži veliko.

Zveni kot Marx?
Ne povsem. Marx nam v glavnem rabi kot nasprotje, vsaj 
naj bi razglašal, da je delo naša osvoboditev. Mi na to gle
damo z rezervo; za nas je najvažnejše ljudem razložiti, da 
sprememb ne bo, če bomo verjeli, da lahko institucije 
naloge opravijo namesto nas. Zanesti se je treba le nase.

Zamisel je vseeno revolucionarna, vsaj v slogu leta 1968?
Zadeve smo se lotili bolj pragmatično. Zdaj gre manj za 
idejo revolucije, za zamenjavo obstoječega sistema z 
novim. Gre bolj za skupine in skupnosti, ki si oblikujejo 
svoj lastni, idealni svet. Ne ponujamo principov, kako kaj 
narediti; gre bolj za idejo, da sam najdeš, kar želiš.

Se ta zamisel po vašem mnenju širi?
Medijem so danes te ideje veliko bliže. Televizijska posta
ja Channel Four je pred kratkim predvajala serijo oddaj 
“Prenehati hoditi domov” . Splošna ugotovitev je, da vsi 
delamo preveč in smo zato pod stresom, ljudje se pogosto 
poistovetijo s podjetjem, za katero delajo. Še pred sedmi
mi leti na TV takšne oddaje ne bi predvajali. Takrat je bil 
edini moto “Trdo delo je rešitev vseh naših težav” . Zdaj 
ljudje spoznavajo, da trdo delo vodi k izmučenosti, stresu 
in boleznim. V povojnem času je bila varnost ena najpo
membnejših vrednot. Moji starši so verjeli, da je najpo
membnejša stvar v življenju imeti stabilno družino, stabil
no službo, če je mogoče ves čas v istem podjetju. To je bil 
rezultat kaosa druge svetovne vojne. Zdaj pa prihaja čas, 
ko so za mlade pomembnejše vrednote individualizem , 
ustvarjalnost, samouresničitev in svoboda.

Zdi se, da se ta zamisel širi tudi v državne vrhove. George 
Bush je izjavil, da dela samo šest ur na dan.
A obenem dela vrsto neumnosti. Brezdelje je lahko upo

rabljeno za zle cilje. Hitler, pravijo, je bil zelo len. Svoje 
delo je prenašal na druge tako, da je dvema dal enako 
nalogo, in ker so oni to vedeli so med seboj strašno 
tekmovali. Ni pa dvoma, da je trdo delo človeštvu povzro
čilo veliko več zla, kot ga je lenoba.

Ali ni ta ideja rezultat nekakšne dekadence, ki se loti družb 
ali skupin na nekem življenjskem nivoju. Gre morda tudi 
pri tej ideji za začetek konca zahodnega sveta, nezmožne
ga najti idej, ki bi za seboj povlekle množice?
To je zelo verjetno. Brezdelnež se rad spogleduje z deka
denco. Tudi sami se preživljamo na načine, ki bi jih  lahko 
opisali kot dekadentne, na primer, jemanje poživil, popi
vanje pozno v noč...N e zagovarjamo aristokratsko bre
zdelje in življenje ko imate dovolj denarja, da si privoščite 
lenarjenje brez ambicij, ki se ponavadi konča v popolnem 
brezdelju in niču. Nam je bližje brezdelje, ki ga lahko 
doseže vsakdo. Moja generacija je drugačna in nam je 
dekadenca zanimiva le kot izraz želje po svobodi. Združuje 
ljudi različnih razredov, vse iskalce resnice.

Vendarle se zdi slaba zamenjava za nekdanje ideale. 
Nekateri jo razlagajo kot rezultat pomanjkanja pravih ide
alov.
M islim , da imate danes veliko več možnosti za ustvarjal
nost in individualnost. V moji generaciji je veliko več 
upornikov kot jih  je bilo v šestdesetih letih. Rezultat tega 
je opazen. Vse polno je založb, glasbenih skupin, umetni
kov. V novih poslih opažam veliko ustvarjalnosti. Menim, 
da bo novi, veliko manj hierarhični način poslovanja poč
asi zamenjal staro, piramidno obliko odločanja, s katero je 
bila obsedena prejšnja generacija.

Ste torej glas mlade generacije?
Da predvsem to. Dodam pa naj, da imamo veliko privržen
cev v poslovnem svetu. Mi zanje delamo različne stvari. 
Če si brezdelnež, imaš pač čas za razmišljanje, presenetiš 
z novimi idejami. To ustreza tudi poslovnežem, ki tovrs
tnega časa nimajo. Zato biti brezdelnež ni le zabavno, v 
današnjem gospodarstvu je veliko bolj praktično, saj so 
ideje redke in plačane veliko bolj od rok.

Torej prihodnost pripada brezdelju?
O tem veliko pišemo. Za prispodobo jemljemo reko, ki si z 
vrha gore v dolino ubira najlažjo pot, a pri tem oblikuje 
prelepo strugo. Racionalna odločitev bi bila iti naravnost 
navzdol, po najkrajši poti, a to je v nasprotju z naravnimi 
načeli. Vse to lahko povežemo z meditiranjem. Ustaviti se, 
biti sam s seboj. Med delom za to nimaš časa. Opazili 
smo, da so se ljudje o tem spraševali že stoletja, a se ni 
nič spremenilo; ravno narobe, zdi se, da se razmere še 
poslabšujejo. Zato nisem prevelik optimist. Možnost bo- 
kot nekdaj-dobila le manjšina.

Pripravil Ivo Ercegovič



Pihalni orkester TALUM  Kidričevo na Madžarskem

V le tošn jem  letu je P ihaln i orkester TALU M  K idričevo 
oprav il precej pom em bnih  nastopov. M orda je  prav, 
da om enim o vsaj tri v zadnjem  obdob ju : 21. tek
m ovanje  s lovensk ih  godb -  Sv. Anton, pri Kopru, 
koncerti v O m iša lju  na otoku Krku in udeležba na 18. 
festiva lu  p iha ln ih  orkestrov na Madžarskem.
N a jb o lj sveže je  v sp o m in u  gos to van je  na 
M adžarskem . Na povab ilo  župana in tam kajšnjega 
p iha lnega orkestra iz Balatonm ariafürdö, tu ris tičnega  
m esteca ob B latnem  jezeru, se je naš orkester 
ude ležil 18. festiva la  p iha ln ih  orkestrov, ki se je  odv i
ja l od 27. do 29. ju lija  2001. Tega festiva la  se 
ude le žu je jo  o rke s tr i iz razn ih  e v ro psk ih  držav. 
Orkester TALU M  K idričevo je  izvajal svo j program  v 
nedeljo , 29. ju lija , poleg še petih orkestrov. Naj 
povem , da vsako leto na tem festiva lu , ki ni tek
m ovalnega značaja, sode lu je  do dvajset orkestrov, 
tra ja  pa tri dni. Zadnji dan festiva la  sm o nastopali kot 
e d in i orkester, ki ni b il iz Madžarske.
V dopo ldanskem  program u je b ila  po u licah tega tu r
is tičnega  kraja parada p ih a ln ih  orkestrov, kjer sm o se 
p redstav ili z ig ran jem  koračn ic, nekateri madžarski 
o rkestri pa so se p redstavili tud i s svo jim i m ažuretn i- 
m i skup inam i, ki je naš orkester žal ne prem ore. V 
popo ldanskem  času je  s le d il nastop v ve likem  šotoru, 
k je r je  vsak orkester izvajal pet skladb po svo ji izb iri. 
Naš orkester je  ve lika  m nožica dom ačinov in tu ris tov, 
sodeč po najda ljšem  aplavzu, zelo dobro  sprejela. 
N a jbo lj navdušeni so b ili nad skladbam i s lovensk ih  
avtorjev.
Ker sm o se nahajali t ik  ob oba li B latnega jezera, so se

nekateri godben ik i med m nožico tu ris tov  lahko tud i 
o svež ili v ze lo  to p li in ne preveč č is ti vo d i 
"madžarskega m orja". Povem naj, da nam je  gosto 
vanje p rip rav il in nas sp rem lja l b ivš i član kolektiva 
TALU M , sedaj upokojenec, Imre Varju, ki je poskrbel 
tud i za prevajanje. Ob koncu program a sta naš d ir i
gent prof. Stefan Garkov in predsednik orkestra iz rok 
župana mesta B alatonm ariafürdö pre jela  posebno 
plaketo in priznanje. P ovabljeni p a sm o  na n jih ov  fes
tiva l tud i p rihodn je  leto.
Eden od uspešn ih  nastopov P iha lnega  orkestra  
TA LU M  K idričevo pa je b ilo  21. tekm ovanje  s loven
sk ih  p ih a ln ih  godb četrte težavnostne stopn je  13. 
maja 2001 pri Sv. Antonu b lizu Kopra. Na to tek
m ovanje nas je  d irigen t prof. Stefan Garkov dobro 
p rip rav il. Im eli sm o ve liko  vaj, na katerih je  m oral s le 
herni godben ik  pokazati m nogo truda in s trpnosti.
Na tekm ovanju , kjer je orkester ocenjevala 5 -č lanska  
m ednarodna kom is ija , je  vsak od dvajsetih  o rkestrov

izvajal tri skladbe, od tega je b ila  ena skladba obvez
na in so jo  izvaja li vsi orkestri. P ihaln i orkester 
TALU M  je  osvo jil zlato plaketo, kar je dokaz, da sm o 
se zelo dobro  p rip ra v ili. D ob ili pa sm o tud i posebno, 
priznanje za na jbo lje  izvajano obvezno skladbo, na 
kar sm o še posebej ponosni, saj je  to m aksim aln i 
dosežek na tekm ovanju  dvajsetih  orkestrov.
Ker sm o dobro p redstavili naš kraj in družbo TALU M  
na tekm ovanju, je vodstvo in p redsednik Uprave 
družbe TALU M  om ogoč il orkestru tridnevno  gosto 
vanje v O m iša lju  na otoku Krku od 23. do 25. jun ija . 
Tudi tam je orkester p rip rav il koncert pred hote lom  in 
večerni koncert v mestu O m išalj. Oba koncerta so 
dom ačin i in tu r is ti zelo top lo  sp re je li. Za igra li pa sm o 
tud i na tu r is tičn i lad ji, ko sm o se pope lja li ob obali 
otoka. Tam kajšn ji tu r is tičn i delavci so nas povab ili za 
p rihodn je  leto za več dni v razne tu ris tične  kraje otoka 
Krka, p rip rav ljen i pa so kriti tud i nekaj stroškov.
Ob koncu je potrebno povedati, da je v vrstah 
P ihalnega orkestra TALU M  ve liko  m lad ih , perspek
tivn ih  godben ikov, česar sm o vsi veseli, saj je to 
garancija  za uspešno delovanje v p rihodnos ti. Velika 
zahvala gre predsedniku Uprave družbe TALU M , ki s 
finančno  podporo  orkestru om ogoča norm alno delo, 
le tako pa je možno dobro  in uspešno delovanje 
orkestra.
Tudi v bodoče se bom o tru d ili za kar se da aktivno 
delovanje na pod roč ju  ku lture  ter s tem zastopanje 
družbe TALU M  dom a, v S loven iji, in v tu jin i.

Ivan O grinc, st.

Strelstvo

Niz uspešnih nastopov 
se nadaljuje
O stre lc ih  SD K idričevo sm o v našem A lu m in iju  že 
p isa li. Ker se uspešni nastop i n izajo drug za d rug im , 
ob jav ljam o  tokrat fo to g ra fijo  uspešne ekipe in izjavo 
vod je  Gorazda Maloiča:

“ Po osvo jitv i tretjega m esta z zračno p iš to lo  smo 
le tos o svo jili še tretje  m esto z M K  p iš to lo  proste 
izb ire  na državnem prvenstvu v L ju b ljan i. Uspeh je 
d o p o ln il še S im on S im o n ič  z u v rs titv ijo  na tretje 
m esto  med posam ezn ik i. Pred m esecem  dn i je 
Boštjan S im o n ič  na neuradnem  evropskem  prvenstvu

v Zagrebu osvo jil deveto mesto med posam ezniki. 
Ekipo so sestav lja li S im on S im on ič , Boštjan S im on ič  
in Jurček Lamot.
V L ju b ljan i kroži med s tre lc i anekdota o tem, zakaj 
s tre lc i K id ričevega  s tre lja jo  s takšno lahkoto in 
dosegajo  zav id ljive  rezultate. O dgovor je preprost: 
zato, ker nos ijo  Ta lum ov znak Lahkota p rihodnosti. 
Sedaj nas čaka kratek počitek, nato pa zb iranje  denar
ja  za nakup prepotrebne oprem e za naše stre lce ter 
sredstva za predprip rave in tekm ovanja, ki nas čakajo 
jeseni. Glede nato, da v naši obč in i n im a jo  ve liko  
posluha za ta šport, k lju b  doseženim  v iso k im  rezul
tatom  in n izanju uspehov naših stre lcev, nam ve liko  
pom en ijo  prav sredstva naših sponzorjev. V e liko  
tru da  bo po trebno , da se zbere vso ta  vsa j 
1 .000.000 ,00  SIT. D ruštvo potrebuje  3 .000 ,000 ,00  
SIT, da se lahko udeleži vseh tekm ovan j. Letos se žal 
n ism o  m o g li ude lež iti evropskega  p rvens tva  v

Zagrebu prav zaradi pom anjkanja  denarn ih  sredstev. 
V im enu SD K id riče vo  se za hva lju jem  vodstvu  
Talum a za vso podporo .”
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